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نگـــــره
 همه در انتظار بررسی های ایران 

به توافق نزدیک شدیم؟

آنطور که نورنیوز نوشته، بررسی های 
تهران درباره پاسخ آمریکای  تا آخر 
هفته ادامه دارد و تکلیف مذاکرات 
تا آن زمان مشخص نخواهد شد اما 
اینطور که به نظر می رسد، آرام آرام از 
میزان بدبینی ها کاسته شده و به سوی 
احیای برجام می رویم. شاهد آنکه بعد 
از خوشبینی های جوزپ بورل مبنی 
بر به نتیجه رسیدن مذاکرات، شاهد 
بودیم که جان کربی هماهنگ کننده 
ارتباطات استراتژیک در شورای امنیت 
ملی در کاخ سفید نیز گفت: »امروز به 
لطف اینکه ایران می خواهد در مورد 
چند موضوع مهم موافقت کند، مطمئنا 
نسبت به حدود دو هفته پیش به هم 
نزدیک تر هستیم.« برخی از کارشناسان 
معتقد هستند که موضوعات مختصری 
حول محور اخذ تضمین باقی مانده است 
تضمینی که طرف ایرانی می خواهد 
با توجه به ساختار حقوقی آمریکا با 
محدودیت هایی مواجه است، طوری 
که یک دولت نمی تواند برای دولت 
دیگری تعهد ایجاد کند. دیدگاه های 
گوناگونی در آمریکا نسبت به سیاست 
خارجی هم وجود دارد گرچه اهداف 
استراتژیک یکسانی دارند اما روش های 
نیل به اهداف متفاوت بوده و یکسری 
اختلاف نظرهای جزئی در ارتباط با 
روابط خارجی بین دو حزب حاکم آمریکا 
وجود دارد و این اختلاف نظرها قطعا در 
روسای جمهور آنها خودش را نشان 
خواهد داد. اینکه بگویم جمهوریخواهان 
یا دموکرات ها یک رویه غالب را در پیش 
بگیرند قطعا با توجه به ساختار سیاسی 
آمریکا امکان پذیر نیست به خصوص 
اینکه در سال های اخیر مساله ایران 
تبدیل به یک بحث رقابت حزبی هم 
در آمریکا شده است. این نشان می دهد 
که بحث ایران تبدیل به یک مساله 
آمریکا شده و  در سیاست خارجی 
اتفاقا دو حزب حاکم در آمریکا که به 
نوبت قدرت را در این کشور به دست 
می گیرند یکسری اختلاف نظرها را در 
ارتباط با نحوه برخورد با ایران دارند. 
دموکرات ها معتقد به دیپلماسی هستند 
و می خواهند برای نیل به اهدافشان از 
روش های دیپلماتیک استفاده کنند. 
جمهوریخواهان دیدگاه های متفاوتی 
دارند. تندروهای جمهوریخواه معتقد 
به برخوردهای حتی نظامی هم با ایران 
هستند و این را در صحبت هایشان 
کتمان نمی کنند. معتدلین جمهوریخواه 
نیز معتقد به اعمال فشارهای جدی تر به 
ایران هستند. مساله دیگر اینکه آمریکا 
در صورت خروج به ایران غرامت بپردازد 
که یکی از مسائل بحث برانگیز است 
ولی قابل حل هست و می شود روی این 

بحث ها به تفاهم رسید. 
  زمینه آماده برای احیای برجام

به هر حال ایران مواردی که برای 
آمریکایی ها و شرکای غربی آمریکا 
مهم بوده تا حدود زیادی الان حل کرده 
و درواقع زمینه برای احیای برجام از 
طرف ایران فراهم هست هرچند بحث 
تضامین و غرامت در صورت خروج 
آمریکا بحث های حل نشده ای است 
که به نظر می رسد در روزهای آینده 
راه حل هایی پیدا خواهد شد. از این رو 
شاید رسیدن به یک تفاهم به صورت 
جدی در همین ماه سپتامبر آینده 
امکان پذیر باشد و دو کشور بتوانند 
مسائل باقی مانده را حل کنند تا زمینه 
را برای احیای برجام فراهم کنند. طرف 
اروپایی هم از طریق هماهنگ کننده 
تا  سیاست خارجی در تلاش است 
زمینه های تفاهم دو کشور را ایجاد کند. 
با توجه به نیاز اروپایی ها به نفت ایران 
که وارد مدار صادرات شود و جدیتی 
که دارند و اینکه از طرفی می توانند با 
توجه به هم پیمانی که با آمریکا دارند به 
نوعی از اهرم فشار خود استفاده کنند و 
با واسطه گری خود زمینه کامل احیای 
برجام را فراهم کنند. گام های برداشته 
شده حکایت از یک توافق قریب الوقوع 
دارد که به همین زودی برجام احیا 
شود. طبیعتا اراده مهم ترین فاکتور در 
مسیر توافق است و این اراده در راستای 
احیای توافق وجود دارد. با توجه به این 
اراده می توان خوشبین بود که به همین 
زودی برجام احیا شود. از طرفی با توجه 
به در پیش بودن ماه سپتامبر و نیاز اروپا 
به نفت ایران و از طرف دیگر حجم زیادی 
از نفت ایران بر روی کشتی ها وجود 
دارد که عرضه آنها می تواند بازار را به 
تعادل برساند در حال تلاش هستند که 
هرچه زودتر این اتفاق بیفتد. از این رو 
در سپتامبر پیش رو توافق قابل احیاست. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: دولت سیزدهم 
در حالی یک سالگی خود را پشت سرمی گذارد که 
به لحاظ ستادی و تکمیل وزارتخانه  های خود با 
برخی از مشکلات مواجه است. مشخصا ماه ها از 
استعفای حجت ا... عبدالملکی، وزیر سابق تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی می گذرد و طی این ماه ها دولت 
این وزارتخانه عریض و طویل را با سرپرست اداره 
کرده است. هرچند که گفته می شود بالاخره پس از 
مدت ها دولت امروز گزینه پیشنهادی خود را برای 
تصدی این پست به مجلس معرفی خواهد کرد. 
اما این تمام ماجرا نیست، بلکه بخش مهم دیگر 
ماجراهای پیرامون وزارت صمت است. وزارتی که 
وزیر آن تا پای استیضاح رفته اما استیضاح نشده 
و به دلیل تفکیک وزارت صمت به 2 وزارتخانه  از 
دم تیغ استیضاح نمایندگان گذر کرده است. حال 
پرسش اینجاست که چرا با وجود گذشتن وعده 
دوماهه دولت برای ارائه طرح تفکیکی وزارتخانه 
و معرفی 2 وزیر هنوز این اتفاق رخ نداده است؟ 
مسلما دولت نمی خواهد با مجلس به مشکل بخورد 
و تعامل را ترجیح می دهد. پس باید منتظر بود 
که چه زمانی 2 وزیر یاد شده برای وزارتخانه های 
صنعت و معدن و بازرگانی و تجارت به مجلس 

معرفی خواهند شد. 
  عدم هماهنگی یا بی اطلاعی؟ 

شاید زمانی که محمد باقر قالیباف، رئیس 
مجلس در جریان بررسی اعلام وصول استیضاح 
وزیر صمت با اشاره به صحبت خود با رئیس جمهور 
مبنی بر تفکیک وزارت صمت و معرفی 2 وزیر 
نمایندگان  از  گفت:»  نمایندگان  به  خطاب 
درخواست دارم چون دولت تصمیم به اقدام 
دارد و با لایحه به دنبال اصلاح هستند، فرصت 
دو ماهه به دولت بدهیم و مطمئنیم که این کار 
انجام می شود.« نمایندگان فکر نمی کردند که 
این اتفاق رخ ندهد یا اینکه دولت بخواهد رویکرد 
دیگری اتخاذ کند. اما به نظر می رسد آنچه دو 
ماه پیش مطرح شده تحت شرایط تغییر کرده و 
رنگ باخته است و امروز دولت موضع جدیدتری 

را بیان می کند. به عبارت دیگر اگر تا دیروز قرار 
بود که وزارت صمت تفکیک شود و از دل آن 
2 وزارتخانه صنایع و معادن و بازرگانی و تجارت 
متولد شوند. امروز نه تنها تفکیک این وزارتخانه 
خود محل تردید و ابهام است بلکه مساله معرفی 
2 وزیر نیز به محاق رفته و گویا عزمی در این 
خصوص نیز مشاهده نمی شود. چه اینکه اخیرا 
سیدمحمد حسینی، معاون پارلمانی رئیس جمهور 
در این خصوص که برداشت دولت درباره تفکیک 
وزارت صمت و بازرگانی چیست و می خواهد 
فقط برای وزارت بازرگانی، وزیر معرفی کند 
گفته:» دقیقاً ما چنین برداشتی داریم. برخی 
نمایندگان می گویند دولت باید 2 وزیر معرفی 
کند. ولی خب، یک نگاه دیگری در دولت هست. 
آن روزی که مساله استیضاح مطرح شد موافقت 
کردیم که وزارت بازرگانی تشکیل شود، یعنی بار 
سنگینی بر دوش یک نفر هست و اعلام کردیم 
که ما هم این تفکیک را قبول داریم و انجام شود، 
ولی این که از جهت حقوقی برای وزارت صمت که 
تا حالا صنعت، معدن و تجارت بوده است نهایت 
اینکه تجارتش حذف می شود، هویتش که هست و 

صنعت و معدن به جای خودش هست، یک بخشی 
از وظایفش کم و کاسته شده است، یعنی به قول 
معروف بار وزیر کمتر می شود پس نیازی نیست که 
وزیر صمت را مجدداً معرفی کنیم.« این سخنان 
معاون پارلمانی دولت در شرایطی مطرح شده 
که بهارستان نشینان اساسا چندان نگاه مثبتی 
نسبت به عملکرد سیدرضا فاطمی امین ندارند. 
از طرف دیگر جدای از موضع نمایندگان؛ اگر به 
آنچه رئیس جمهور با قالیباف رئیس مجلس نیز 
مطرح کرده و گفته که دولت برای وزارت صمت 2 
وزیر معرفی می کند نیز رجوع کنیم پس اظهارات 
حسینی معاون پارلمانی رئیسی یا از بی اطلاعی 
از موضوع بوده یا اینکه با موضع رئیس جمهور 
هماهنگ نبوده است. مساله مهم تر اینجاست 
که دولت باید انتخاب کند 2 وزیر جداگانه برای2 
وزارتخانه تفکیک شده معرفی خواهد کرد و 
مجلس نیز روال عادی بررسی صلاحیت ها را 
پیش خواهد گرفت؛ یا اینکه وزارت صمت تفکیک 
و وزارت بازرگانی تشکیل خواهد شد اما صرفا یک 
وزیر برای بازرگانی به مجلس معرفی می شود و 
فاطمی امین به عنوان وزیر صنعت و معدن در 

جای خود ابقا خواهد شد که اگر اینگونه شود باید 
منتظر واکنش نمایندگان باشیم. به نظر می رسد 
از آنجا که رئیس جمهور و مجموعه دولت رویکرد 
و نگاه مجلس به وزارت فاطمی امین را طی یک 
سال گذشته دیده اند برای جلوگیری از ایجاد 
هزینه های اضافی برای دولت از همان ابتدا به 
سمت معرفی 2 وزیر خواهند رفت تا به نحوی 
کابینه ناقص را تکمیل کنند. باید دیدید در نهایت 
دولت و مجلس در خصوص تفکیک وزارت صمت 
و معرفی وزیر یا وزرا چه نوع تعاملی با یکدیگر 

خواهند داشت.  
  2 وزیر معرفی می شود

صبح روز گذشته بود که در جریان جلسه علنی 
مجلس نماینده مردم قزوین در تذکری شفاهی 
با اشاره به لزوم تغییرات در وزارت صمت و وعده 
رئیس جمهور در این حوزه اظهار داشت: »معاون 
پارلمانی رئیس جمهور در امور مجلس صحبت هایی 
داشتند که اشکال داشت. آقای حسینی برخلاف 
وعده ای که رئیس جمهور داده بود که دو ماه به 
دولت برای استیضاح فرصت دهید که دو وزیر برای 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت بازرگانی به 
مجلس معرفی شوند گفته اند که تنها یک وزیر به 
مجلس معرفی خواهد شد. لطف ا... سیاهکلی گفت: 
چرا اظهارات معاون پارلمانی رئیس جمهور خلاف 
اظهارات شخص رئیس جمهور است؟ استیضاح 
وزیر صمت هنوز پابرجاست و اگر دو وزیر به مجلس 
معرفی نشوند قطعا دوباره دنبال خواهد شد. پس 
از پایان صحبت های نماینده قزوین؛ محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به تذکر سیاهکلی 
بیان کرد: در بحث وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و وزارت بازرگانی نیز همچنان نظر رئیس جمهور 
همان نکته ای است که بنده اشاره کردم و در 
صحبت هایی که روز گذشته با معاون پارلمانی 
داشتم گفتند که صحبت من با رسانه ها چیز 
دیگری بوده و در تیتر اینگونه مطرح شده که دولت 
یک وزیر به مجلس شورای اسلامی معرفی می کند. 

قرار شد در رسانه ها این موضوع را اصلاح کنند. 

 باهنر: پیروزی در انتخابات بی رقیب یا با رقبای ضعیف، افتخاری ندارد

اصولگرایان در مسیر اصلاحات
    وقتی استقلال در لیگ برتر اول می شود،  افتخارش  به این  است که  در آن لیگ پرسپولیس، سپاهان، گل گهر 

تراکتور  و...  هستند  و   او   بین   چند  تیم   قدرتمند  اول شده است

آرمان ملی – مطهره شفیعی: آگاهان و دلسوزان کشور 
همواره به لزوم حضور حداکثری مردم در انتخابات تاکید دارند 
که یک راه تحقق این امر حضور کاندیداها از سلائق مختلف است. 
آیت ا... هاشمی از جمله شخصیت هایی بود که حاضر نشد در 
انتخابات بدون رقیب حضور داشته باشد. سال 68 مرحوم آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی که ریاست مجلس را برعهده داشت، خود 
را برای انتخابات ریاست جمهوری آماده می کرد. او کار چندان 
سختی برای رفتن به پاستور نداشت و در خاطره روز 12 تیر 
68، نوشت »آقای ]علی اکبر[ ناطق نوری آمد... درباره تبلیغات 
انتخابات ریاست جمهوری پرسید که گفتم خود تبلیغاتی ندارم. 
آقای ]مسیح[ مهاجری از روزنامه جمهوری اسلامی آمد... برای 
همکاری درباره تبلیغات انتخابات اظهار آمادگی کرد. قرار شد 
دفاتر روزنامه در سراسر کشور، مرجعی برای کنترل تبلیغات 
باشند. تذکر دادم از چاپ و پخش عکس و مصرف کاغذ و اسراف در 
تبلیغات خودداری شود؛ گفتم هیچ گونه بودجه ای برای تبلیغات 
ندارم.« شش روز بعد شورای نگهبان تنها او و عباس شیبانی که 
مستقل در انتخابات دور پنجم ریاست جمهوری حضور پیدا کرده 
بود را برای نشستن بر کرسی ریاست دولت تأیید صلاحیت کرد 
که به قول هاشمی جلوه انتخابات را گرفته بود.  هاشمی در تاریخ 
18 تیر 68، نوشت: »با آیت ا... خامنه ای جلسه کوتاهی داشتیم... 
قرار شد به شورای نگهبان توصیه کنیم که تعداد بیشتری از 
نامزد های ریاست جمهوری را ذی صلاحیت معرفی کنند که 
انتخابات جلوه بیشتری داشته باشد. امروز فقط من و آقای دکتر 
]عباس[ شیبانی را صالح معرفی کرده اند. آقای ]حسین[ کمالی 
نماینده تهران و مسئول خانه کارگر آمد. اجازه خواست که خانه 
کارگر به نفع من تبلیغ کنند. با تبلیغ بدون اسراف موافقت کردم. 
مرتبا از سراسر کشور تقاضای تشکیل ستاد تبلیغات می رسد و 
جواب این است که تبلیغات ندارم. می خواهم که تکیه روی اصل 

شرکت در انتخابات باشد.«  

  پیروزی اصولگرایان در غیبت اصلاح طلبان
در سال های اخیر اما پیروزی در انتخابات بدون رقیب چندان برای 
اهالی سیاست غریب نیست البته بدون رقیب را نمی توان تایید کرد 
بلکه باید از واژه »رقیب رأی نیاور« یا »رقیب از پیش باخته« استفاده 
کرد. برگزاری چنین انتخابات هایی همواره مورد انتقاد سیاسیون 
به ویژه اصلاح طلبان است، چرا که بعضا با ردصلاحیت هایی که 
صورت می گیرد، کاندیداهای مطرح این جریان فرصت حضور در 
انتخابات را پیدا نمی کنند مانند انتخابات 1400 که تنها همتی به 
عنوان کاندیدای جریان اصلاحات لقب گرفت. بهمن 98 بود که 
حسین نورانی نژاد، سخنگوی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: 
»همه می دانند جریانی که خود را پیروز قطعی انتخابات مجلس 
قلمداد می کند در یک بازی بدون رقیب  خود را برنده انتخابات 
می داند.« در همین مجلس یکدست هم انتخابات های بدون رقیب 
جریان دارد مانند انتخابات ریاست مجلس که قالیباف کاندیدا و البته 
پیروز قطعی بود. تلاش زیادی شد تا نادران را به عنوان رقیب قالیباف 

معرفی کنند اما همگان می دانستند این انتخابات صوری است.«
   اصولگرایان هم شاکی شدند

نکته قابل تامل آنجاست که اکنون اصولگرایان هم به انتخابات 
بدون رقیب معترض هستند. دیروز دبیرکل جبهه پیروان خط امام و 
رهبری، گفت: »وقتی استقلال در لیگ برتر اول می شود، افتخارش 
به این است که در آن لیگ پرسپولیس، سپاهان، گل گهر، تراکتور و... 
هستند و او بین چند تیم قدرتمند اول شده است. وگرنه اول شدن 
در دسته سوم برای استقلال افتخار و هنری نیست. کسانی هم که 
در انتخابات های مجلس و ریاست جمهوری برنده می شوند، باید در 
میدانی باشند که بتوانند با رقبای قدرتمندی رقابت کنند.«  وی 
گفت: »در انتخابات مجلس یازدهم به تعبیر کارشناسان رکورد 
کمینه ثبت شد. این موضوع با سرمایه اجتماعی ارتباط دارد. من 
از مدت ها پیش به دنبال این بودم که مراکز پژوهشی حاکمیتی و 
دولتی در مورد این موضوع بررسی کنند که عوامل کاهش سرمایه 

اجتماعی و مشارکت مردم در انتخابات چیست؟ البته نخبگان، 
کارشناسان و مردم عوامل را می شناسند، اما در مورد وزن هر کدام از 
عامل ها اختلاف نظرهای جدی وجود دارد. «باهنر گفت: »کرونا قطعا 
تاثیر جدی داشت. عملکرد ضعیف دولت گذشته و مسائل معیشتی 
و... نیز اثر داشته و اینکه رقابت های جدی حزبی وجود نداشت نیز 
اثرگذار بود. در بین کاندیداهای انتخابات های ریاست جمهوری و 
مجلس شورای اسلامی باید نمایندگان اکثریت مردم که با نظام 
مشکلی ندارند، حضور داشته باشند. «وی خاطرنشان کرد:» رأی 
سیاه به معنای آن کسانی که نظام، انقلاب و هیچ چیز را قبول ندارند، 
در کشور کمتر از 10 درصد است. یک عده از مردم سیاسی، متدین، 
انقلابی و حزب اللهی هستند اما جمعیت بسیاری، سیاسی و... نیستند، 
مشکلی هم با نظام و انقلاب ندارند اما منافع ملی و امنیت ملی را درک 
می کنند و فقط می خواهند زندگی کنند. بنابراین در بین کاندیداها 
باید کسانی باشند که هر کس بتواند لیست مورد نظر خود را پیدا کند. 
اگر احساس عمومی این باشد که یک عده یا یک تفکر در حال حذف 
است، )البته بحث من در مورد فتنه گران نیست؛ آنها را هیچ حکومت 
و کشوری تحمل نمی کند( اعتمادشان از بین می رود.« باهنر معتقد 
است: »تمامی جناح ها باید بتوانند در انتخابات ها لیست قدرتمندی 
داشته باشند. اینکه گفته شود هر کس وابسته به اصلاح طلبان است، 
فتنه گر است، اشتباه است. من بسیاری از اصلاح طلبان را می شناسم 
که انقلاب اسلامی، نظام جمهوری اسلامی و رهبر معظم انقلاب 
اسلامی را قبول دارند. باید روندها و بررسی ها به گونه ای باشد تا 
مردمی که نظام را قبول دارند به سوی صندوق های رأی جذب شوند 
نه اینکه احساس کنند، حضورشان فایده ای ندارد و کسی را ندارند 
که به آن رأی بدهند؛ این کار باید از سوی حاکمیت اتفاق بیفتد. 
«وی خاطر نشان کرد:» البته احزاب هم نقش مهمی دارند. نظام 
مردم سالاری دینی باید سه چهار حزب قدرتمند، چارچوب دار و 
فراگیر داشته باشد. اکنون حدود 1۵0 حزب در کشور وجود دارد که 
از وزارت کشور مجوز دارند، اما اینها کوچک هستند. 100 حزب که 
فقط یک کاغذ برای روز مبادا هستند و فعال نیستند. آن هایی هم 
که فعال هستند در طول سال فعال نیستند و تنها نزدیک انتخابات 
جمع می شوند و ائتلافی تشکیل می دهند. من در این رابطه یک مثال 
عامیانه مطرح می کنم؛ وقتی استقلال در لیگ برتر اول می شود، 
افتخارش به این است که در آن لیگ پیروزی، سپاهان، گل گهر، 
تراکتور و... هستند و او بین چند تیم قدرتمند اول شده است. وگرنه 
اول شدن در دسته سوم برای استقلال افتخار و هنری نیست. کسانی 
هم که در انتخابات های مجلس و ریاست جمهوری برنده می شوند، 

باید در میدانی باشند که بتوانند با رقبای قدرتمندی رقابت کنند. «

 حسن هانی زاده در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 عربستان رابطه با  ایران را 

به برجام گره نخواهد زد
  صدر برای برقراری آرامش در عراق استعفا کرد

آرمان ملی-  احسان اسقایی: هرچند تحولات 
عراق در ابتدا و در دوره جدید به نفع رابطه ایران و 
عربستان نبود اما استعفای صدر می تواند در آینده اگر 
به درگیری بین گروه های سیاسی تبدیل نشود؛ نوعی 
توازن قدرت را در بین گروه های سیاسی در عراق به 
وجود آورد که از جهتی به نفع ایران و جهت دیگر به 
نفع عربستان باشد موردی که می تواند به برقراری 
رابطه تهران ریاض دامن بزند. در این ارتباط »آرمان 
ملی« با حسن هانی زاده به گفت وگو پرداخته است. او 
معتقد است تحولات عراق بر، برقراری رابطه تهران 

ریاض سایه افکنده است. 
  سفر وزیر خارجه عراق به تهران در 
عربستان  و  ایران  مذاکرات  که  شرایطی 
در بغداد به تعویق افتاده را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
 سفر وزیر خارجه عراق به تهران به دو علت صورت 
گرفته است. اول اینکه مذاکرات بین ایران و عربستان 
در بغداد به تعویق افتاده است. از این منظر باید به 
منظور برقراری دوباره این مذاکرات هماهنگی هایی 
صورت می گرفت. در طول یکسال و نیم گذشته 
پنج دور مذاکره نفس گیر بین ایران و عربستان در 
حوزه های مختلف صورت گرفت اما مرحله ششم 
مذاکرات از حساسیت بیشتری برخوردار است زیرا 
این دوره از مذاکرات باید در فاز سیاسی انجام شود 
و در مرحله بعد وزرای خارجه ایران و عربستان در 
بغداد دیدار کنند. همچنین بیانیه مشترکی بین دو 
کشور منتشر شود که دستاورد بزرگی برای دولت 
مصطفی الکاظمی خواهد بود، اما به علت اختلافات 
داخلی عراق طبیعتا این مذاکرات متوقف شده است. 
از این منظر هدف اصلی این سفر در این جهت است 
که ایران نقش مهم خود را در ایجاد ثبات در عراق 

ایفا کند.  
  تا چه میزان ممکن است عربستان ادامه 
مذاکره با تهران را به نتیجه مذاکرات برجام 

متصل کند؟
 عربستان سعودی نگاه ویژه ای به مناسبات خود با 
تهران دارد. البته ممکن است برجام شتاب بیشتری 
به از سرگیری رابطه ریاض و تهران بدهد، اما عربستان 
سعودی مناسبات خود با تهران را به توافق جدید 
برجام گره نمی زند. بلکه با در نظر گرفتن شرایط 
جدید منطقه و اینکه محمد بن سلمان ولیعهد 
عربستان در آینده قرار است جانشین پدر شود، از این 
منظر به دنبال ایجاد حاشیه امنیت برای خود است. 

  چالش یمن برای عربستان آیا این کشور 
را به سمت برقراری رابطه با تهران سوق داده 

است؟
عربستان با دو رویکرد و تغییر سیاست تن داده و به 
سمت ایران متمایل شده است اولی مساله تغییر نگاه 
کاخ سفید به منطقه است و اینکه دموکرات ها و بایدن 
نگاه مثبتی نسبت به حاکمیت بن سلمان ندارند. 
اختلافاتی که بین تیم بایدن و شخص بن سلمان 
به وجود آمده، ریشه در قتل جمال خاشقچی 
روزنامه نگار سعودی، مساله حقوق بشر و جنگ 
یمن دارد. از این رو عربستان مجبور به باز تعریف 
سیاست های منطقه ای خود به علت فشار کاخ سفید 
شده است. دوم اینکه عربستان سعودی با هزینه کرد 
3۵0 میلیارد دلار طی 7 سال جنگ یمن هم به لحاظ 
اقتصادی و هم به لحاظ موقعیت نظامی و سیاسی 
با مشکلات جدی مواجه شده لذا با اینکه عربستان 
قصد داشت جنگ را ادامه دهد، اما یکی از شروط 
ایران برای مذاکره با عربستان مساله پایان دادن به 
جنگ یمن بود را پذیرفت و عربستان سعودی ضمن 
اینکه این جنگ را متوقف کرد. در برابر ملت یمن هم 
شکست خورد که این مساله باعث شد عربستان به 
منظور باز تعریف سیاست های اشتباه خود به سمت 

تهران متمایل شود. 
  مقتدا صدر رهبر جریان صائرون از ساختار 
قدرت در عراق استعفا داد. این مورد تا چه میزان 

می تواند بر معادلات منطقه تاثیرگذار باشد؟
استعفای صدر از حضور در ساختار قدرت در 
عراق موجب شگفت زده شدن تمام رهبران و 
سیاستمداران منطقه شده است و هنوز مشخص 
نیست این اقدام صدر یک تاکتیک است یا اقدام صدر 
کاملا جدی است. استعفا صدر نشان می دهد صدر 
نسبت به آینده عراق به شدت نگران است و حزب 
بعث سابق عراق به تظاهرات عراق نفوذ کردند تا بین 
جریان های شیعه نوعی تقابل سیاسی در خیابان های 
عراق ایجاد کنند. از این جهت مقتدا صدر مصلحت 
ملت عراق را بالاتر از منافع حزبی دانست بعد از اینکه 
احساس کرد برخی هواداران وی از رفتار و بیانیه وی 
پیروی نمی کنند؛ از فعالیت سیاسی کناره گیری 
کرد و این موجب شد رهبران سیاسی عراق به یک راه 
حل برای پایان دادن به تنش های داخلی اخیر داشته 
باشند و طبعتا ممکن است که کناره گیری صدر از 
قدرت موجب سوءاستفاده برخی هواداران وی شود 
اما دولت عراق بر این مورد مسلط خواهد بود و سعی 
خواهد کرد از طریق گفت وگو مسائل سیاسی عراق 

را حل و فصل کند. 

 »آرمان ملی« ابهامات پیرامون تفکیک وزارت صمت را بررسی می کند

یک و دوی دولت  و  مجلس  بر  سر   وزیر
     قالیباف:  دولت دو وزیر برای وزارت صمت و بازرگانی به مجلس معرفی می کند                         نماینده قزوین:  2 وزیر معرفی نشود استیضاح پا برجاست 

  
 قدم زدن 

 ظریف و کری را 
جرم تلقی کردند

  
 دوری دولت 
 از تصمیمات 

غیر اساسی

انتقادات اصولگرایان از دولت به تدریج افزایش پیدا می کند. 
دیروز یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: دولت سیزدهم نباید بر روی 
تصمیمات غیراساسی سرمایه گذاری کند. بلکه باید تصمیماتی 
بگیرد که برای ۵0 و حتی 100 سال آینده نظام تاثیر بگذارد. منصور 
حقیقت پور در پاسخ به این سوال که با توجه به فرا رسیدن هفته 
دولت، نقاط مثبت دولت آقای رئیسی از نظر شما چیست، گفت: 
جهت گیری دولت آقای رئیسی در ارتباط با مردم و توجه به مسائل 
آنان بود که با سیاست های کلان نظام که در راستای منویات مقام 

معظم رهبری بود، هماهنگ است. این جهت گیری مثبت است.

چالش های زیادی برای تیم مذاکره کننده روحانی ایجاد 
کردند تا موفق نشوند. یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: 
دولت روحانی به علت ارتباطی که با آمریکا در همان جریان 
مذاکرات برقرار کرد از همان ابتدا مورد حمله قرار گرفت و حتی 
قدم زدن ظریف با جان کری جرم تلقی شد و برای آن حواشی 
زیادی ایجاد کردند به این معنا که در یک لحظه، تنها بودن 
دو وزیر امور خارجه قابل تحمل نبود و این موضوع مشهود به 
نظر می رسید. علی صوفی افزود: اما امروز اینگونه نیست و آن 

بی اعتمادی از بین رفته است و اعتماد کامل وجود دارد. 

 توصیه افراد شناخته شده جریان اصولگرایی در محورهای 
اساسی است مانند وزیر سابق امور خارجه که گفت: دولت 
باید بداند که مردم با عملکردها دولت ها را قضاوت می کنند و 
کارآمدی مدیران یکی از مهم ترین مولفه هایی این امر است. 
منوچهر متکی با اشاره به اقدامات دولت سیزدهم اظهار کرد: 
دولت سیزدهم در این برهه از زمان کاری را به سرانجام رساند 
که در چهل سال گذشته باید به آن توجه می شد و آن اصلاح 
ساختار اقتصادی با شروع از حوزه یارانه ها بود که بسیار کار 

سنگین و طاقت فرسایی است.

 دولت بداند مردم 
با عملکردش او را 

قضاوت می کنند


